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Se je ca
Slovenci na avstrijskem Koro

škem so nadvse uspešno izved
li volitve članov glavnega vod
stva Narodnega sveta in tako po
gumno ter odločno stopili na pot 
združevanja sil na političnem po
dročju. Volitev se je udeležilo  
skoraj pet tisoč upravičencev. To
likšne udeležbe niso pričakova
li niti največji optimisti.

Slovenska narodna skupnost 
na Koroškem je na teh volitvah 
dobila legitimno predstavništvo, 
Postala subjekt in torej povsem 
zakonit sogovornik vseh politi- 
cnih in družbenih sil v deželi in 
državi. Na dlani je, da vse to na 
stežaj odpira pot izvolitvi zastop
ništva koroških Slovencev v de
želnem zboru, s čimer jim bo 
končno omogočeno, da bodo lah
ko sodelovali pri oblikovanju os
novnih smernic nadaljnjega raz- 
voja lastne narodnostne skupno- 
8h in tudi vsega prebivalstva na 
Koroškem.

Če v tem pogledu primerjamo 
trenutno stanje znotraj naše slo- 
venske manjšine v deželi Furla
niji Julijski krajini z dejansko- 
stjo na Koroškem, moramo pri
d a ti, da med obema takorekoč 
Zlja globok prepad.

Prizadevanja na področju zdru
ževanja naših manjšinskih sil do 
zdaj niso obrodila zaželenih sa
dov. Vse je ostalo na ravni občas
nih srečanj predstavnikov »posa
meznih komponent«, kar dejan
sko omogoča nasprotnikom, da 
Nadaljujejo s politiko »divide et 
Jmpera« (deli in vladaj!).

Kar nas mora naravnost osup- 
mti, pa je neprijazno in včasih 
Celo sovražno stališče, ki ga ve
lika večina »komponent« naše 
manjšine, zavzema do vprašanja 
zajamčenega zastopstva sloven
ske narodnostne skupnosti v de
želnih in vsedržavnih zakonodaj
nih ter upravnih telesih (deželni 
syet, parlament, pokrajine, obči
ne). Takšno stališče so namreč 
Pred nekaj dnevi javno zavzema
li na okrogli mizi po TV Koper- 
Capodistria (v italijanskem jezi
ku) Budin za Demokratično stran
ko levice, Lipovec za Stranko ko
munistične prenove in Pavšič za 
Eivše socialiste (PSI).

Italijanski demokrat, ki je to 
°ddajo gledal oziroma poslušal, 
)e v našem uredništvu izjavil, da 
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Temeljni nerešeni problemi slovenske manjšine v Italiji
Slovenci v Italiji še vedno nimamo 

urejenega niti tem eljnega pravnega 
statusa in ne uživam o prim erne za
ščite svojih osnovnih narodnostnih  
pravic, kakršno bi nam  m orala Italija 
zagotoviti v skladu s 6. členom  last
ne ustave, pa tud i v skladu s svoji
mi m ednarodnimi obvezami. Naša te
meljna zahteva slej ko prej ostaja pra
vičen globalni zaščitni zakon, za kar 
so najpomembnejše politične in druž
bene organizacije naše skupnosti pred 
dvem a letom a izdelale skupen  p red 
log. Le-ta v zakonodajni dobi, žal, še 
ni bil skupno vložen v parlam entu. 
Zaradi neurejenega statusa naša na
rodnostna skupnost trp i negativne 
posledice na všeh področjih, od šol
skega pa tja do gospodarskega in u r
banističnega. Kar zadeva šolstvo, naj 
om enim o, da je m inistrstvo pred  ne
davnim  izdalo odlok o pridružitvi 
dveh nižjih srednjih  šol v tržaški ob
čini k drugim a dvem a (kar pom eni 
n juno ukinitev) ter o združitvi treh 
višjih srednjih Šol v Gorici (kar pom e
ni izgubo njihove identitete), medtem 
ko ostaja odprto  vprašanje priznanja 
dvojezične šole v Špetru  Slovenov 
ter podržavljenja G lasbene matice in 
Glasbene šole Emila Komela. V zad
njih časih so m noge naše ustanove 
zaradi nezadostnega in negotovega

javnega financiranja na robu preživet
ja. Med temeljnimi odprtim i problemi 
pa velja posebej opozoriti na problem 
zastopanosti naše m anjšine v izvolje
nih telesih, ki je tud i zaradi nove ve
činske volilne zakonodaje hudo ogro
žena. T renutno je ta problem  poseb
no v ospredju  v deželnem  svetu Fur- 
lanije-Julijske krajine, ki se pripravlja 
na novo sprem em bo volilne zakono
daje. SSk se zavzem a za zajamčeno 
minim alno zastopstvo. M ed pozitiv
nim i prem iki pa velja om eniti p red
vsem  nedavno uvedbo poskusnih te
levizijskih oddaj RAI v slovenščini.

POTREBNA
BOLJŠA ORGANIZIRANOST
MANJŠINE
SSk meni, da je enega izmed glav

nih vzrokov za sedanji nezavidljivi 
položaj slovenske narodnostne skup
nosti v Italiji treba iskati v njej sami, 
zlasti v njeni dosedanji politični n e 
enotnosti ozirom a razkosanosti, bo
disi na »geografski« kot na ideološki 
ravni. To potrjuje prim erjava s Fran
cozi v Dolini Aosti in z Nemci na Juž
nem  Tirolskem. Očitno gre tu  za za
pleten položaj, ki je rezultat dolge 
zgodovine. Po padcu Berlinskega zi
du, po demokratizaciji in  osam osvo
jitvi Slovenije, po globokih sprem em 

bah v italijanskem  političnem  življe
nju, pa tud i spričo novega in p red
vsem  bolj naklonjenega gledanja na 
m anjšine v evropskem  in še širšem 
prostoru, se marsikaj sprem inja na 
boljše tudi pri Slovencih v Italiji. Razli
ke v narodni zavednosti m ed Trstom, 
Gorico in V idm om  se manjšajo, ide
ološke razlike se blažijo. V tem  kon
tekstu je SSk sprožila pobudo za os
novanje novega skupnega predstav
ništva Slovencev v Italiji s široko de
mokratično legitimacijo, ki bi se lah
ko imenovalo Narodni svet Slovencev 
v Italiji. Tudi zaradi prevlade parcial
nih in kratkovidnih interesov pobu
da ni uspela. SSk ne nam erava odne
hati z zasledovanjem  dem okratične 
enotnosti, ki naj spoštu je tud i razno
likost m anjšine, saj je tu d i sama na
stala kot narodna in notranje ideolo
ško razvejana stranka, da bi združe
vala po m ožnosti vse Slovence v Ita
liji.

SLOVENSKA MANJŠINA
IN POLITIČNE RAZMERE
V ITALIJI
Za uspešno  razreševanje odprtih 

vprašanj Slovencev v Italiji je potreb
no usklajeno in učinkovito nastopanje 
in delovanje na krajevni, vsedržavni 
in m ednarodni ravni.
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Referendum v nedeljo, 11.6.1995 nasveti SSk

2 .

3.
4.

1. - RUMENA GLASOVNICA - Če glasujemo DA, smo za odpravo dosedanjih  om ejitev glede 
ustanavljanja sindikalnih predstavništev  v podjetjih.
SVETLO RUMENA GLASOVNICA - Tudi tu  gre za sindikalna predstavništva in za le del
no sprostitev določil o njihovem  ustanavljanju.
SIVA GLASOVNICA - Gre za vprašanje sindikalnih predstavništev  v javnem  sektorju. 
RDEČA GLASOVNICA - Če glasujemo DA, pom eni, da sm o proti tem u, da vsedržavni pro- 
timafijski pravdnik lahko odreja nekakšno konfinacijo za ljudi, ki so osum ljeni pripadnosti 
mafiji, v krajih, ki so oddaljeni od njihovega bivališča, torej zlasti na severu, tudi v naših krajih. 

5. - ORANŽNA GLASOVNICA - Gre za delno privatizacijo javne radiotelevizijske družbe RAI, 
kar pa je za m anjšine lahko nevarno, saj sm o še z javno službo šele po 20 letih dosegli delno 
izpolnitev zakona o slovenski televiziji.
ROZA GLASOVNICA - Če glasujem o DA, se izrečem o za odpravo pristojnosti, ki jih imajo 
občine glede urejanja distribucijske mreže trgovin in izdajanja obrtnih dovoljenj.
SVETLO ZELENA GLASOVNICA - Če glasujem o DA, smo za odpravo dosedanje m ožno
sti, da se kar na plači odtržejo prispevki za sindikat.
MODRA GLASOVNICA - Če glasujem o DA, smo za še hu jši večinski volilni sistem za ob
činske volitve, torej za odpravo m ožnosti balotaže za izvolitev župana. Naša dežela je v okviru 
svojih pristojnosti šla nasprotno pot, saj je raztegnila m ožnost balotaže tud i na m anjše obči
ne (drugod po Italiji to velja le za občine z več kot 15.000 prebivalci), kar se nam  zdi pam etno. 

9. - VIJOLIČASTA GLASOVNICA - Če glasujem o DA, smo za sprostitev urnikov trgovin.
10. - TEMNO ZELENA GLASOVNICA - Če glasujemo DA, se izrečemo za to, da lahko ima po 

sam eznik ali d ružba največ eno vsedržavno televizijsko omrežje, ne pa, kot se dogaja zdaj, 
da ima zasebnik, kot je Berlusconi, ki je šel tud i v politiko, pravi TV m onopol.

11. - RJAVA GLASOVNICA - Če glasujemo DA, se izrečemo proti dosedanjem u prekinjanju fil
mov, gledaliških, glasbenih in drugih del po televiziji z reklam nim i vložki.

12. - SINJA GLASOVNICA - Če glasujem o DA, se izrečemo proti dosedanjem u kopičenju televi
zijske reklam e, in torej gospodarske moči, p ri enih in istih reklam nih podjetjih.
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Temeljni nerešeni problemi 
slovenske manjšine v Italiji

R A D IO  T R ST  A

■  ČETRTEK, 8. junija, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna kro
nika; 8.10 Zdravje je v naših rokah (Helena 
Bizjak); 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 Tat
jana Rojc: »Nemirne stopinje skozi srce«;
10.00 Poročila; 11.45 Okrogla miza; 12.45 
Zborovska glasba; 13.00 Opoldanski radijski 
dnevnik; 13.20 Glasba po željah; 14.00 Po
ročila in deželna kronika; 14.10 Kulturne dia
gonale: Dvignjena zavesa; 15.30 Mladi val;
17.00 Poročila in kulturna kronika; 17.10 
Mi in glasba; 18.00 Dopisnice z najbližjega 
vzhoda.

■  PETEK, 9. junija, ob: 7.00 Jutranji radij
ski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna kroni
ka; 8.10 Kulturne diagonale: Dvignjena za
vesa; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 Tatjana 
Rojc: »Nemirne stopinje skozi srce«; 10.00 Po
ročila; 11.45 Okrogla miza; 12.45 Zborovska 
glasba; 13.00 Opoldanski radijski dnevnik; 
13.20 Glasba po željah; 14.00 Poročila in de
želna kronika; 14.10 Otroški kotiček: »Poto
vanje v otroški svet« (Jelena Stefančič); 14.30 
Krajevne stvarnosti: Od Milj do Devina; 15.30 
Mladi val; 17.00 Poročila in kulturna kroni
ka; 17.10 Mi in glasba; 18.10 Kulturni do
godki.

■  SOBOTA, 10. junija, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna kro
nika; 8.10 Kulturni dogodki; 9.15 Filmi na 
ekranih; 10.00 Poročila; 11.30 Iz Dopisnic z 
najbližjega vzhoda; 12.00 Krajevne stvarno
sti: Ta rozajanski glas (oddaja iz Rezije); 12.45 
Zborovska glasba; 13.00 Opoldanski radij
ski dnevnik; 13.20 Glasba po željah; 14.00 Po
ročila in deželna kronika; 14.10 Krajevne 
stvarnosti: Nediški zvon; 15.00Tu 362875. Z 
vami kramlja Sergej Verč; 17.00 Poročila in 
kulturna kronika; 17.10 Mi in glasba; 18.00 
Mala scena. Janez Povše: »Srce brez potne
ga lista«.

■  NEDELJA, 11. junija, ob: 8.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.30 Kmetijski tednik; 9.00 Sv. 
maša iz župnijske cerkve v Rojanu; 9.45 Pre
gled slovenskega tiska v Italiji; 10.00 Mladin
ski oder: »Na lovu za tihotapci« (Enid Bly- 
ton); 10.30 Veselo po domače; 11.00 Čakole 
na placu; 11.45 Vera in naš čas; 12.00 Pri
morski obzornik; 13.00 Opoldanski radijski 
dnevnik; 13.20 Glasba po željah; 14.00 Po
ročila in deželna kronika; 14.10 Janez Pov
še: »Srce brez potnega lista«; 15.00 Krajevne 
stvarnosti; 17.30 Šport in glasba.

■  PONEDELJEK, 12. junija, ob: 7.00 Jutra
nji radijski dnevnik^ 8.00 Poročila in dežel
na kronika; 8.10 Iz Četrtkovih srečanj: »Dr. 
Dorče Sardoč«; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 
9.15 Tatjana Rojc: »Nemirne stopinje skozi 
srce«; 10.00 Poročila; 11.45 Okrogla miza; 
12.45 Koroška poje; 13.00 Opoldanski radijski 
dnevnik; 13.20 Kmetijski tednik; 14.00 Poro
čila in deželna kronika; 14.10 Otroški koti
ček; 15.00 Iz življenja mladostnika (Tanja Co
lja); 15.30 Mladi val; 17.00 Poročila in kultur
na kronika; 17.10 Mi in glasba; 18.00 Znan
stvene raziskave; 18.45 Cakole na placu.

■  TOREK, 13. junija, ob: 7.00 Jutranji radij
ski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna kroni
ka; 8.10 Čemu toliko junaštva; 9.00 IZ STU
DIA Z VAMI: 9.15 Tatjana Rojc: »Nemirne 
stopinje skozi srce«; 10.00 Poročila; 11.45 
Okrogla miza; 12.45 Koroška poje; 13.00 
Opoldanski radijski dnevnik; 13.20 Glasba 
po željah; 14.00 Poročila in deželna kronika; 
14.10 Aktualnosti; 16.00 Mladi val; 17.00 Po
ročila in kulturna kronika; 17.10 Mi in glas
ba; 18.00 Luigi Pirandello: Črno ogrinjalo.

■  SREDA, 14. junija, ob: 7.00 Jutranji radij
ski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna kroni
ka; 8.10 Primorski obzornik; 9.10 IZ STUDIA 
Z VAMI: 9.15 Tatjana Rojc: »Nemirne stopi
nje skozi srce«; 10.00 Poročila; 11.45 Okro
gla miza; 12.45 Koroška poje; 13.00 Opol
danski radijski dnevnik; 13.20 Glasba po že
ljah; 14.00 Poročila in deželna kronika; 14.10 
Krajevne stvarnosti: Na goriškem valu; 15.30 
Mladi val; 17.00 Poročila in kulturna kroni
ka; 17.10 Mi in glasba; 18.00 »Rosa L.« - Kro
nika o neki revolucionarki (Jože Babič); 18.30 
Made in Italy.
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Razm ere na krajevni ravni so da

nes dokaj ugodne, na splošno boljše 
kot v preteklosti. Posebno pozitivno 
oceno zasluži tržaška občinska up ra
va pod  vodstvom  župana Illyja, s ka
tero je prišlo do pravega preokreta v 
odnosih  do slovenske m anjšine, pa 
tud i do Slovenije. Razveseljiva je tu 
di nedavna uveljavitev slovenskih ali 
do Slovencev odprtih sil na krajevnih 
volitvah z dne 23. aprila 1995 skoraj
da povsod tam , kjer živimo Slovenci 
na Tržaškem , Goriškem  in Videm 
skem. Mogoče največjo črno liso da
nes na krajevni ravni predstavlja go- 
riška občinska uprava, ki je v rokah 
predstavnikov Nacionalnega zavezni
štva in gibanja Forza Italia.

Deželno upravo Furlanije-Julijske 
krajine ta h ip  vodijo sredinske stran
ke s Severno ligo in Ljudsko stranko 
na čelu. Do Slovencev se ni kaj po
sebno izkazala ne v pozitivnem  ne v 
negativnem  sm islu. Gre vsekakor za 
šibko vodstvo.

Tudi na vsedržavni ravni so se raz
m ere z vidika slovenske m anjšine či
sto v zadnjih  časih izboljšale, še zla
sti po uspehu  levosredinskih sil na 
nedavnih krajevnih volitvah. Na te si
le se tud i opira sedanja Dinijeva vla
da, ki se je sicer rodila kot p rehodna 
in šibka, a ki je kar presenetila s svo
jo življenjskostjo, tako da se datum  
že večkrat napovedanih  predčasnih 
vsedržavnih volitev stalno odmika.

Za rešitev odprtih  vprašanj slo
venske m anjšine je nu jno najprej z 
njimi seznaniti italijansko javnost in 
še zlasti merodajne politične kroge na 
vseh ravneh, kakor je seveda tudi tre
ba pridobiti zaveznike. SSk je v zad
njih časih izvedla več »informacijskih 
akcij«, kot je bila oktobra lani izroči
tev vsem  parlam entarcem  posebne 
spom enice ob 40-letnici Londonske
ga m em orandum a. Kar zadeva zavez
nike, pa SSk posebno tesno sodeluje 
s strankam i Union Valdotaine, Sud- 
tiroler Volkspartei in Partito autono- 
m ista trentino  tirolese, s katerimi je 
18. novem bra lani sklenila poseben 
sporazum . SSk poleg tega tesno so
deluje s strankam i leve sredine, ki se 
ta čas prepoznavajo v kandidaturi Ro
m ana Prodija za novega predsednika 
vlade po vsedržavnih volitvah. S te 
mi strankam i smo tudi v nekaterih 
upravnih koalicijah. Na podobnih sta
liščih je večina Slovencev v Italiji, kar 
bi spet lahko nekaj prispevalo k m ed
sebojnem u političnem u zbližanju in 
združevanju.

ITALIJA-SLOVENIJA
Za ugodno reševanje odprtih vpra

šanj slovenske m anjšine v Italiji pa je 
zelo pom em bno tudi delovanje na 
m ednarodni ravni. Seveda je tu  tre
ba najprej in predvsem  om eniti od 
nose m ed Italijo in Slovenijo. Samo 
po sebi um evno je, da je v interesu

slovenske m anjšine, da so ti odnosi 
čim boljši in čimbolj razvejani, kajpak 
na enakopravni osnovi. Zato Slovenci 
v Italiji želim o biti z njim i redno se
znanjeni in v njih aktivno soudeleže
ni. Še zlasti p a  je nujno, da je p red 
stavništvo Slovencev v Italiji sezna
njeno z m orebitnim i dogovori m ed 
državam i, ki bi neposredno  zadevali 
manjšino, in da ima tudi m ožnost po
vedati svoje mnenje o njih oz. pri njih 
soodločati.

SSk se ni nikoli natančneje opre
delila do problem a neprem ičnin istr
skih optantov, ker m eni oz. ve, da ni 
za to pristojna. Vsekakor pa se SSk 
ne strinja z vzporejanjem  tega vpra
šanja z vprašanjem  zaščite slovenske 
m anjšine v Italiji, kot se večkrat opa
ža zlasti na italijanski strani. Kvečje
m u bi vprašanje neprem ičnin istrskih 
optanov lahko vzporejali z gm otno 
škodo, ki jo je prizadel fašizem pri
m orskim  Slovencem.

SSk pa m eni, da ne bi bilo nič na
robe, če bi vzporejali vprašanje slo
venske manjšine v Italiji z vprašanjem 
italijanske m anjšine v Sloveniji. Slo
venija je upravičeno ponosna na na
ravnost zgledno zaščito, ki jo nudi na
rodnostnim a skupnostim a, ki živita 
na njenem ozemlju, in nihče ji ne mo
re zanikati pravice, da izraža ustre
zna pričakovanja glede ravnanja s 
slovenskim i m anjšinam i v sosednjih 
državah. Tu ne gre za uvajanje reci
pročnosti v negativnem  smislu, gre 
v zadnji inštanci za spoštovanje te
meljnega načela enakopravnosti med 
narodi ozirom a m ed narodnostnim i 
m anjšinam i. Ni mogoče, da bi bil za 
eno m anjšino privilegij to, kar je za 
drugo pravica, še zlasti ne v istem 
pravnem  redu, kakršnega predstav
ljajo tud i razne oblike evropske in te
gracije.

SSk pa vsekakor pričakuje, da bo
do m orebitni dogovori m ed Italijo in 
Slovenijo presegli v pozitivnem smis
lu to, kar je bilo na tej relaciji v bliž
nji preteklosti že doseženo.

INTERNACIONALIZACIJA
Sicer pa je SSk tudi m nenja, da bi 

bilo prim erno odprta vprašanja slo
venske m anjšine v Italiji postopno in
ternacionalizirati, če ne bo prišlo do 
bistvenih premikov v smeri njihovega 
razreševanja. V tem  sm islu je SSk že 
marsikaj tud i sam a napravila. P red
vsem  je skušala nekoliko inform irati 
m ednarodne politične kroge. Poslala 
je dokum ente o našem  položaju drža
vam članicam EZ, Srednjeevropske 
pobude in OVSE, na njeno pobudo 
je predstavništvo slovenske manjši
ne leta 1993 obiskalo Evropski parla
m ent in Svet Evrope, s spom enicam i 
o našem  položaju se je letos obrnila 
na Center OZN za človekove pravi
ce v Ženevi, na visokega komisarja 
za m anjšine pri OVSE v H aagu in

na predsednika Evropske komisije v 
Bruslju. Zdaj načrtuje nov obisk v Ev
ropski parlam ent. Gre za oblike in 
sredstva političnega nastopanja, ki jih 
nudi italijanska dem okracija in ki se 
jih nam erava Ssk posluževati.

MATICA-ZAMEJSTVO
SSk z zadovoljstvom beleži, da na

staja strateški dokum ent o odnosu RS 
do slovenskih narodnih manjšin v so
sednjih državah, ki ga pripravlja mi
nistrstvo za zunanje zadeve. Načel
no meni, da bi matična država mora
la obravnavati m anjšino kot subjekt, 
in to na vseh področjih, se pravi na 
gospodarskem , kulturnem , pa tudi 
političnem. M atična država kot drža
va bi pri tem  morala biti tud i nepri
stranska, kakor bi seveda moralo biti 
po drugi strani nepristransko tudi 
predstavništvo Slovencev v Italiji, ka
dar nastopa v im enu celote. Tu so se
veda težave zaradi že om enjenih ne
urejenih ali ne dovolj urejenih razmer 
pri nas. Po drugi strani ne moremo 
in ne sm em o spregledati negativne 
dediščine preteklosti, ko so recimo 
predstavniki slovenske oz. jugoslo
vanske države odprto vabili Sloven
ce v Italiji, naj se vključujejo v itali
janske »napredne« politične stranke. 
Šlo je za zadržanje, ki je izhajalo iz 
ideološke predpostavke, da so narod
nostna vprašanja drugotne narave in 
da bodo vsekakor bolj ali manj samo
dejno rešena, ko bodo rešena prim ar
na družbeno-gospodarska vprašanja. 
Takšno gledanje je danes preživelo, 
žal pa m ed Slovenci v Italiji še vedno 
živi po svojih učinkih. Prav bi bilo, da 
bi z njim  odpravili, še zlasti ko lahko 
ugotovim o, v kako nezavidljiv polo
žaj je prispevalo pripeljati našo na
rodnostno skupnost.

Na ravni države bi kazalo najprej 
okrepiti m edsebojno inform iranje. 
Verjetno ne bi bilo odveč pomisliti na 
kake m ešane komisije bodisi na vlad
ni kot na parlam entarni ravni. To bi 
dalo tud i m ožnost za bolj usklajeno 
sodelovanje. Kar zadeva gm otno pod
poro, ki jo matica nud i m anjšini bo
disi po redni kot po izredni poti, je 
Ssk m nenja, da bi jo bilo najbolje ure
diti z zakonom  in da bi seveda nika
kor ne uvajala ali potrjevala kakih di
skriminacij. Dokler se razmere ne ure
dijo drugače, bi na naši strani morali 
biti sogovornici obe organizaciji civil
ne družbe, se pravi SKGZ in SSO, in 
to vselej.

Sicer pa bi bilo prav, da bi se m a
tica znala tud i v večji m eri »posluže
vati« m anjšine, in to na vseh podro
čjih. V vrstah Slovencev v Italiji je tu 
di veliko znanja in sposobnosti, ki bi 
jih lahko v večji meri uveljavljali v od
nosih m ed Slovenijo in Italijo in sploh 
m ed slovenskim in italijanskim naro
dom . Pri tem  bi si dovolili tudi pri
pombo, da bi Slovenija nasploh lah
ko posvečala Italiji večjo pozornost 
kot doslej. Kazalo bi več »investirati« 
v to sosedo, ki nikakor ni le »nasprot
nik« in je niti ne gre podcenjevati.

(Gradivo nam je poslal deželni tajnik 
Ssk M artin Brecelj)
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Časnikarji iz Slovenije 
na obisku v naši deželi

Peter Rustja o manjšinskem srečanju na Slovaškem

Vsi različni, vsi
Peter Rustja se že več let udeležuje raznih m ladinskih m anjšin

skih srečanj po Evropi. P red nedavnim  se je vrnil s Slovaške, kjer je 
bil prisoten na večdnevnem  tečaju, posvečenem  narodnim  in drugim  
Manjšinam. O tem  je povedal kaj več v naslednjem  intervjuju.

Ravnokar si se vrnil z medna
rodnega mladinskega srečanja v 
Visokih Tatrah na Slovaškem. V 
kakšen okvir sodi to zasedanje, 
0 čem ste na njem razpravljali?

Udeležil sem se evropskega tečaja 
za mladinske voditelje manjšin, ki ga 
le organiziral Svet Evrope v  sklopu 
Mladinske akcije proti rasizmu, kse
nofobiji, antisem itizm u in nestrpno- 
sh- Na srečanju je sodelovalo 35 mla- 
dih iz 21 držav. Na tečaju, ki je pote
kal pod naslovom »Stvarnost in per
spektive mladih evropskih manjšin«, 
sMo skušali dojeti, kakšna so skupna  
vprašanja mladih, ki pripadajo razli
t i m  m anjšinskim  skupnostim  v Ev- 
ropi. Pod pojmom m anjšin Evropski 
svet pojmuje tako jezikovne, verske in 
druge skupnosti, ki so zaradi svoje
ga izvora, načina življenja in splošne 
orientiranosti postavljene v neenako
praven položaj znotraj naše družbe. 
Geslo mladinske kampanje je enostav
no, vendar učinkovito: »Vsi različni 
— vsi enakopravni«. To naj bi bilo vo
dilo za mlajše rodove, katerim je ta 
kampanja pravzaprav namenjena. M i 
smo na tem tečaju, ki je potekal od 18. 
do 27. maja v  Levoči na Slovaškem, 
Poskušali uresničiti to geslo.

Ti si bil na tem tečaju edini 
Predstavnik slovenske manjšine 
ne samo v Italiji, ampak sploh  
kot slovenski zastopnik. Kako 
je vprašanje naše narodnostne 
skupnosti prišlo do izraza na tem 
srečanju?

Na tečaju je bil govor tud i o spe
cifičnih vprašanjih, ki zadevajo manj
šine, sicer pa je vprašanje jezikovnih  
Manjšin le eno izmed različnih proble- 
Mov, ki smo se jih  dotaknili na tem  
zasedanju. M islim , da je potrebno, da 
se razmišlja o manjšinskem vprašanju 
globalno, saj ne samo jezikovne skup
nosti začutijo dan za dnem na lastni 
koži val nestrpnosti ter nespoštovanja 
specifike lastne identitete. Z  ostalimi 
Manjšinami, ki so bile prisotne v Le
voči, smo izmenjali poglede na našo 
situacijo in skušali najti ustrezno obli
ko za sodelovanje v  bodočnosti, še po
sebej kar zadeva skupno nastopanje 
pred evropskimi forum i, kjer se raz
pravlja o problemih, ki zadevajo vse 
Manjšinske skupnosti v Evropi. V  tem 
sodelovanju vidim  tudi perspektivo za 
bodoče nastopanje.

Ti si tudi član Evropskega mla
dinskega odbora Urada za manj 
Razširjene jezike. Kakšne so tvo
je izkušnje v tem odboru?

Glede delovanja mladinskega od
bora bi omenil M ladinsko konferenco,

ki smo jo  organizirali od 16. do 19. 
marca letos v  Santa Severi blizu R i
ma. Na srečanju so sodelovali tako 
predstavniki m anjšin v  Italiji kot tu 
di zastopniki m ladinskih nacionalnih 
odborov, ki delujejo pod okriljem Ura
da za manj razširjene jezike. Šlo je za 
prvo tovrstno sodelovanje m anjšin v  
Italiji z  drugim i evropskimi m anjšin
skimi stvarnostmi. Srečanje je bilo us
pešno, na njem pa smo imeli tudi 
predstavnika italijanskega odbora mla
dinske kampanje proti rasizmu, kse
nofobiji, antisem itizm u in nestrpno
sti Marcella lannarellija, ki nam je 
orisal omenjeno pobudo.

Odbor obstaja skoraj dve leti. V  
tem času sm o organizirali dva posve
ta ter utrdili stike med mladimi pred
stavniki m anjšin kot tud i stike z  ev
ropskimi mladinskimi platformami in 
organizacijami, ki se bavijo z  mladin
skim  delom na evropski ravni. M e
nim , da je ta dejavnost potrebna, saj 
gre za nekako servisno in informativ
no dejavnost. To je še posebno potreb
no, saj se o mladih manjšincih, ki go
vorijo manj razširjene jezike, v  evrop
skem merilu malo ve, pa tudi mladi 
manjšinci še premalo poznajo možno
sti za delovanje in sodelovanje, ki jih  
nudi Evropa mladim oziroma mladin
skim  organizacijam.

Slovensko deželno gospodarsko  
združenje se je odločilo za hvale vred
no pobudo. Na obisk v  Furlanijo Ju
lijsko krajino je povabilo časnikarje iz 
Slovenije, ki se bavijo z  gospodarski
mi problemi in gospodarsko problema
tiko na splošno. Obisk bo jutri, petek,
9. junija . Časnikarji si bodo ogleda
li nekaj pomembnejših gospodarskih 
postojank in se srečali s predstavniki 
slovenskega gospodarskega življenja v  
Furlaniji Julijski krajini.

O  SD G Z  je bil ob tej priložnosti 
napisan naslednji informativni sesta
vek, ki ga objavljamo tudi v  našem li
stu , saj menimo, da je ta organizacija 
še vedno premalo znana tudi pri nas.

(U red.)

»Slovensko deželno gospodar
sko združenje — Unione Regiona- 
le Economica Slovena« je stanov
ska organizacija slovenskih pod
jetnikov v Italiji, ustanovljena le
ta 1946 v Trstu kot zgodovinski in 
naravni naslednik slovenskih go- 
spodarsko-kreditnih ustanov, ki 
so delovale v prejšnjem  stoletju 
do njih zatrtja za časa fašizma. Le
ta 1978 se je delovanje SDGZ raz
širilo na goriško pokrajino, leta 
1986 še na Benečijo z odprtjem  se
deža v Č edadu. SDGZ je razde
ljeno na naslednje sekcije: ban
čništvo, gostinstvo, obrt, trgovi
na na drobno in zunanja trgovi
na. Ob tem  so vpisani v SDGZ še 
predstavniki vseh svobodnih po
klicev: zdravniki, odvetniki, geo
metri, arhitekti, komercialisti ipd. 
SDGZ ima redne stike z gospo
darskim i ustanovam i, s trgovin
skimi zbornicami, z deželno, po
krajinskimi in občinskimi uprava
mi ter z drugim i stanovskim i or
ganizacijami v deželi Furlaniji-Ju- 
lijski krajini.

Zlasti po zaslugi zunanje trgo
vine je organizacija zamejskih go
spodarstvenikov odigrala pom em 
bno vlogo pri povezovanju slo
v en sk eg a  in ita lijanskega gos
podarstva. Iz vrst SDGZ so pri
šle pobude za urejanje obmejnih 
prehodov, carinjenje blaga, uved
bo avtonom nih računov (Gori
ški in Tržaški sporazum ) in njiho
vo prilagajanje krajevnim potre
bam . Najpom em bnejšo vlogo pri 
tem  povezovanju in sodelovanju 
so odigrala posam ezna podjetja, 
včlanjena v SDGZ s svojim vsako
dnevnim  delom . Številna izm ed 
njih so namreč zastopniki sloven
skih industrijskih podjetij za Itali
jo oziroma italijanskih podjetij za 
Slovenijo. M nogi poslovni part
nerji so se tako spoznali po zaslu
gi posrednikov, Slovencev iz Ita
lije, ki obvladajo oba jezika in si
stem a. Italija je tako, tud i spri
čo tega doprinosa, postala drugi

najpomembnejši poslovni partner 
Slovenije, slovensko blago pa zna
no obširnem u italijanskem u trži
šču.

Prav tako je m arsikatero pod
jetje v Sloveniji prišlo do prim er
ne tehnologije in oprem e tudi po 
zaslugi slovenskih bank v Italiji, 
ki so tovrstne posle vedno podpr
le z odobritvijo potrebnih kredi
tov zunanjetrgovinskim  podjet
jem. Številni člani SDGZ so tudi 
dejavni posredniki m ed italijan
skimi in slovenskimi partnerji pri 
ustanavljanju m ešanih podjetij v 
Sloveniji, ki so hitro zaživela in 
uspešno poslujejo. Kljub pom anj
kljivim stimulacijam s strani Ita
lije so podjetja Slovencev v Italiji 
redno poslovala s svojimi partner
ji v Sloveniji in prenašala pom anj
kanja zavarovalnih kritij za posle 
in pom anjkanje likvidnosti pod
jetij v Sloveniji. Slovenske banke 
v Italiji so prve začele kotirati to
lar in izrazile zaupanje novi de
narni enoti.

SDGZ si nadeja z rednim  so
delovanjem  z O brtno zbornico 
Slovenije razširiti sodelovanje tu 
di na obrtniška podjetja in tako 
povezati razne storitvene dejav
nosti, vključno z gostinskim i in 
turističnimi. SDGZ prav tako od 
vsega začetka sodeluje z G ospo
darsko zbornico Slovenije, z os
rednjim  sedežem  in obm ejnimi 
zbornicami, ter z vsem i pristojni
mi forumi in organizacijami v Šlo- 
veniji s ciljem boljšega sodelova
nja in integracije v obmejni in 
vsedržavni slovensko — italijan
ski gospodarski izmenjavi.

Slovensko deželno gospodar
sko združenje ima deželni sedež 
v Trstu, pokrajinska sedeža v 
Trstu in Č edadu ter tri krajevne 
podružnice na Tržaškem (Dolina, 
Nabrežina, Opčine).

V' ^

Se je  čas
•tim o
takega stališča kratkomalo ne ra
zume, ker je v političnem pogle
du kratkovidno in celo pogubno, 
saj vodi na daljši rok v narodno 
asimilacijo. Če pa bodo Sloven
ci v Italiji postali folklorna sku
pina, ne bodo mogli ne kot po
samezniki ne kot družbena skup
nost razvijati in izpopolnjevati 
lastne osebnosti. Sami se bodo 
prostovoljno odpovedali eni te
meljnih človekovih pravic in ta
ko prej ali slej postajali lahek 
plen najrazličnejših zvodnikov.

Razvoj dogodkov na avstrij
skem Koroškem nas opozarja, da 
je še čas za spametovanje.

Kako so predstavniki drugih 
evropskih manjšin seznanjeni z 
našo problematiko?

M islim , da je bilo v  zadnjem času 
kar precej govora o Sloveniji in Itali
ji, tako da ni bilo potrebno posebno 
naglašati in poudarjati, kje pravza
prav živijo Slovenci, pa tudi s samim  
obstojem, manjšine so bili seznanje
ni. Sicer na teh posvetih srečaš lju 
di, ki sledijo tem vprašanjem. To po
meni, da so o teh bolje informirani. 
M orda gre tudi v tem primeru za ne
kakšno m anjšino...
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Dve častitljivi stoletj
Proseška osnovna šola je v pre

teklih dneh praznovala svojo 200- 
letnico. Ob jubileju je šola kon
čno dobila svoje ime. Poimenovali 
so jo po tržaškem  slikarju, a tu 
di profesorju risanja in likovne 
vzgoje A vgustu Černigoju.

K ulturni spored so za to pri
ložnost oblikovali otroci iz vrtca, 
domači šolarji, proseška godba in 
m oški zbor Vasilij Mirk. Prazno
vanju  so se pridružili tud i itali
janski otroci, ki imajo svojo šolo 
v isti častitljivi stavbi. Na p re te
klost pa je opozarjala tud i razsta
va v šoli. Na ogled so bile stare fo
tografije, dokum enti, šolske knji

ge in predm eti. Še bolj zgovorna 
je knjiga Šola in čas, ki jo je ure
dila Ksenija Majovvski, prinaša pa 
prispevke več avtorjev.

O jubileju, a tud i o poslanstvu 
slovenske šole sta na  prireditvi 
spregovorili predsednica priprav
ljalnega odbora za proslavo Kse
nija M ajowski in didaktična rav
nateljica Stanka Čuk.

Pozdrav in čestitke je posredo
val deželni šolski nadzornik  Ot- 
taviano Čorbi. Pozdravili sta tudi 
šolska nadzornica Lučka Križman 
in Lučka Čehovin, ravnateljica se
žanske knjižnice. Blagoslov je po
delil župnik  Bogateč.

Nov izhod iz jame pri Briščkih
V Briščkih so slovesno p red 

stavili javnosti nov izhod iz tam 
kajšnje jam e, ki jo vsako leto obi
šče okoli 70 tisoč ljudi. Dela so tra
jala skoraj 20 let in še niso povsem 
zaključena. Nov izhod bo upora
ben prihodnjo pomlad. Udobnejši 
dostop naj bi v bodoče privabil še 
več turistov, kar bi morali, po be
sedah krajevnih upraviteljev, iz
rabiti za valorizacijo vsega Krasa.

Jama p ri Briščkih se je končno 
uvrstila v knjigo G uinessovih re
kordov, kot največja podzem na 
votlina na svetu. Vanjo bi namreč 
lahko spravili baziliko svetega Pe
tra. Poleg tega pa ima jama še dva 
rekorda, in sicer: upravlja jo naj
starejša speleološka družina na 
svetu, poim enovana po jam arju 
Eugeniju Boeganu, ki je nastala le
ta 1883, v njej so največje merilne 
naprave na svetu, saj dosežejo vi
šino do 107 metrov. Nihala uprav
lja Tržaška univerza, ki z njihovo 
pomočjo natančno m eri plimova
nja. Briško jam o vsako leto obišče 
70 tisoč ljudi, z novo notranjo ure
ditvijo pa upravitelji pričakujejo, 
da se bo število turistov še poveča
lo. Prav pred  kratkim  so nam reč 
odprli nov izhod, ki omogoča ture 
po jami, m edtem  ko je bilo doslej 
uporabno sam o eno stopnišče. 
Obiskovalce bi lahko zadržali v 
naših krajih z boljšo promocijo 
domačih gostinskih zmogljivosti, 
posebej osmič in kmečkega turiz
ma. Ta pa bi se moral usposobiti 
tudi za prenočevanje gostov.

I

A .  'f.

Pri turistični uveljavitvi ima ne
m ajhno vlogo tud i čistoča okolja. 
Tako se bo tudi to nedeljo nada
ljevalo čiščenje okolja, za kar pa 
zaenkrat skrbijo skoraj izključno 
prostovoljci in naravovarstveniki. 
V nedeljo je bil po vsem  svetu 
Dan gozdov. Združenje Svetovni 
sklad za naravo je organiziral tu 
di akcijo čiščenja gozda na nabre- 
žinskem  robu pri razgledni točki 
Tiziana VVeiss.

Tudi v Sloveniji so se odločili 
za načrtno čiščenje obale. Doslej 
so počistili obalo pred Koprom in 
Portorožem . Odpeljali so 16 kon
tejnerjev avtomobilskih gum, ste
klenic in drugih odpadkov. Ta ko
nec tedna se bodo lotili obale pri 
Izoli.

Drugi nastop nove skupine Resonet
N avdušeni aplavzi številne publike, k i je  konec prejšnjega tedna napolni

la cerkev sv. Jerneja na Opčinah, so b ili zasluženo priznanje za nastop vokal
ne skupine R esonet na svojem  kom aj drugem koncertu. Gre, k o t znano, za no
vo vokalno skupino, k i jo  vodi A leksandra P erto t in k i jo  sestavlja  17 pev
cev, 9 ženskih in 8 m oških g lasov (foto Kroma). Prvič so nastop ili prejšnji 
teden v  Barkovljah. Dobra akustika  cerkve, zbrano ozračje in skrbna organi
zacija so seveda prispevali svoje, toda č istost in ubranost g lasov v nelahkih  
polifonskih  skladbah domačih avtorjev, k o t je  Gallus, a li tujih , k o t sta  Byrd  
in Rahm aninov, sta koncert spremenili v pravi um etniški užitek. Ob zaključku  
programa so m orali pevci še dodati kar 4 pesmi, in sicer slovenske ljudske, 
pri čemer je  poslušalce še posebej navdušil duet M ojce M ilič  in M arka Ardui- 
nija. Skratka  nastop, k i ga bo vokalna skupina go tovo  še večkrat ponovila.

Razpis natečaja
Slovenska Vincencijeva kon

ferenca obvešča, da bo odhod 
otrok v kolonijo v Comeglians 
3. julija, povratek pa 22. julija.

Za podrobnejša navodila bo
mo klicali starše takoj, ko jim 
bodo občine izročile pole vpisa
nih otrok.

Sprejeli bomo vse vpisane 
otroke.

Založba Devin razpisuje nate
čaj »Roman novega časa«, ki je 
nam enjen zamejskim  in prim or
skim ustvarjalcem. Avtorji naj po
šljejo svoje rom ane Založbi De
vin, Trst, M ontecchi 6, do vklju
čno 30. avgusta 1995.

Žirijo sestavljajo Marij Čuk, 
M agda Jevnikar, Mirna Kapelj, 
M atevž Kos in Ude Košuta. Izbra
ni bodo le prispevki, ki še niso 
izšli v knjižni obliki. Vsak avtor 
naj pošlje en tipkopis in kopijo 
diskete; rom an ne sm e pretirano 
presegati dolžine 10 avtorskih pol
— 160 strani; tipkopis naj bo pod
pisan s šifro; avtor naj priloži ku 
verto, na kateri naj bosta šifra in 
naslov natečaja, v notranjosti pa 
naj bo list z naslednjim i podatki: 
ime in priimek, naslov in telefon
ska številka.

Tri najboljša dela bodo nagra
jena z objavo pri Založbi Devin  
v novi zbirki Roman novega ča
sa. Podeljene bodo tudi simboli
čne denarne nagrade: en milijon
— prva nagrada; 800 tisoč — dru 
ga nagrada in 600 tisoč lir — tret
ja nagrada.

Informacije daje: Založba De
vin, Tel. 040/7796390.

Pokojninska reforma
Sindikalne organizacije so tu

di v  naši deželi objavile dokončne 
podatke o udeležbi in izidu glaso
vanja o pokojninski reformi med 
vsemi zaposlenimi in upokojenci. 
Prizadevanja sindikatov, ki so po 
dolgih pogajanjih z vlado dosegli 
sporazum, so bila nagrajena. Ta
ko na vsedržavni ko t na krajevni 
ravni so delavci sporazum veči
noma podprli. Zanj se je v deželi 
izreklo 64 odstotkov udeležencev 
volitev, na Tržaškem in Goriškem 
pa je  bil odstotek precej nižji, in 
sicer 55 oziroma 58 odstotkov. 
Sindikalne organizacije so izrazi
le zadovoljstvo , ker so z glaso
vanjem vsi pokazali veliko demo
kratično zrelost.

Šolarčki med slovesnostjo  na dvorišču častitljive šolske stavbe na Proseku
(foto Kroma)
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Tudi v Ronkah so se spomnili 
50-letnice osvoboditve

Zbliževanje 
Med Furlani
in Slovenci

Videmska škofija je v Špetru 
Pripravila študijsko srečanje na 
jemo »Furlani in Slovenci v  Fur- 
laniji«. Gre v  bistvu za nadalje
vanje posveta, ki je b il v Čeda
du marca leta 1991, na katerem 
s° pristopili k vprašanju odnosa 
med Slovenci in  Furlani, ki že 
stoletja živijo drug ob drugem in 
°t>oji imajo verske korenine v 
Oglejskem patriarhatu. Že takrat 
)e bila podčrtana m isel, da mora 
Postati Furlanija vzorec narod- 
nostnega sožitja in dobrega so
sedstva. Tokratno srečanje se uo
kvirja v prizadevanje videm ske 
škofije, da bi izpostavila boga
stvo slovenske in furlanske kul
ture ter da bi zbližala tu živeči 
narodnostni skupnosti. Pozdra
vom krajevnih oblasti je sled i
la okrogla miza na temo »Kako 
vzpodbuditi rast furlanske in slo
venske kulture v Furlaniji da- 
nes«, na kateri so sodelovali 
Predsednik deželne skupščine 
jriancarlo Cruder, odbornica za 
kulturo špetrske občine Bruna 
j^orbold, furlanski pesnik Riedo 
“uppo, ravnatelj višje teološke 
sole iz Vidma Marino Qualizza 
jer rektor videm ske univerze 
vtarzio Strassoldo. Srečanje v 
^Petru se je sklenilo s slovesnim  
somaševanjem, ki ga je vodil 
Uadškof Battisti, pela pa sta fur
lanski zbor Rosas di Mont iz 
°Vara in slovenski zbor.

Društvo Jadro iz Ronk je pri
redilo v soboto, 27. maja, v občin
ski knjižnici zanim ivo razstavo o 
dogodkih p red  50. leti. Na ogled 
so bili časopisi iz tistega leta in 
razne fotografije, s čimer se je tudi 
to društvo uvrstilo v niz prireditev 
in pobud, katerih glavni nam en je 
obhajanje 50. obletnice konca dru
ge svetovne vojne in zm age nad 
fašizm om  in nacizm om .

Razstavljeni so bili takratni slo
venski šolski učbeniki, razne knji
ge, šolski zvezki in spričevala, fo
tografije učiteljev z učenci in troje- 
zični izvirni dokum ent iz leta 1945 
o im enovanju prvega ravnatelja 
slovenskih šol v Laškem. Sedež 
ravnateljstva je bil v Tržiču.

Pri razstavi so z raznim  gradi
vom sodelovali domačini, društvo 
Jadro, ki hrani knjižno zapuščino 
društva Triglav, Narodna in študij
ska knjižnica, Javni večnam enski 
center, ANPI in dr. I. Petkovšek.

Na prireditvi sta spregovorila 
gospa Vida Tusulin D aneu, žena 
bivšega ravnatelja Danila Daneua, 
in Alojz Markovič, bivši predsed
nik društva Triglav. N ato so na
stopili učenci osnovne šole iz Ro- 
m jana, učenca Fabio Devetak in 
Fulvia A ntoniale iz G lasbenega 
centra E. Komel iz Gorice in har
m onikar Viljem G ergolet iz Do
berdoba. Prof. N ada Pertot je 
predstavila zadnjo številko glasi
la Jadro 95, o kateri je dejala, da 
je zelo bogata.

V nedeljo, 4. junija, je posveto
valna slovenska kom isija pri Jav
nem  večnam enskem  kulturnem  
centru priredila tradicionalno sre
čanje šolskih otrok v Selcah. So
delovali so gojenci slovenskega 
vrtca, učenci osnovne šole v Ro- 
m janu in v Kostanjevici na Krasu. 
Zaradi slabega vrem ena priredi
tev žal ni m ogla biti n a  odprtem . 
Kljub tem u pa je vse potekalo v 
najlepšem  redu  in so se otroci le
po zabavali ob nastopu  m ladega 
čarodeja iz N ove Gorice.

Karlo M.
* * *

Strah zaradi okužene krvi
Afera zaradi okužene krvi, ki je 

pred časom izbruhnila v  nekaterih rim
skih klinikah, ne zadeva naših krajev. 
Zbirna središča, kjer pod nadzorstvom  
specializiranega osebjazbirajo in hrani
jo kri, so po m nenju pristojnega zdrav
stvenega osebja, neoporečena. Nadzor
stvo nad krvodajalci je  stalno in v  do
ločenem pogledu tudi precej strogo, 
zlasti v  prim erih, ko gre za naklju
čnega darovalca krvi. Furlanija Julij
ska krajina je v  tem pogledu lahko za 
zgled ostalim italijanskim deželam, saj 
je  samostojna tudi glede količine re
zervne krvi in skoraj vseh krvn ih  de
rivatov. Neoporečnosti tega tako ko
čljivega zdravstvenega sektorja pa bo
truje predvsem strokovno sodelovanje 
med tehničnim  osebjem v  krvodajal
skih centrih in raznimi bolnišnicami.

jeli šolarji in  profesorji in p red
stavnik organizacije UISP A dria
no Kovačič.

V petek, 2. junija je plam eni
ca odpotovala z m ejnega preho
da Fernetiči do Ljubljane, kjer je 
bila 7. junija osrednja prireditev. 
Iz Ljubljane bo plam enica šla da
lje preko Avstrije v Prago, kjer bo 
v soboto, 24. junija, zaključna ev
ropska slovesnost.

mag. Andrej Feinig

Svet slovenskih  organiza
cij sporoča, da b o  v  četrtek, 
22. junija, v  prostorih ko
m orne dvorane K atoliške
ga dom a v  G orici, predstavi
tev g lasb en e zb irke »Za sta
ro pravdo«, k i prenaša pred
v se m  v o k a ln e  sk la d b e  na 
puntarsko tem o.

Predsednik slovenske vlade Drnov
šek je  sprejel ljubljanskega nadškofa  
in slovenskega metropolita, s katerim  
se je pogovarjal o vprašanju vračanja 
zaplenjenega premoženja Cerkvi in o 
papeževem obisku, predvidenem za 
prihodnjo leto.

»Benečija
v miru in

Z veza s lovensk ih  k u ltu rn ih  
društev  je svojo sezono sklenila 
z dokum entarno  fotografsko raz
stavo »Benečija v m iru in vojni«. 
O dprtje je bilo v torek, 6. jun i
ja, v goriškem  K ulturnem  dom u. 
Pobuda, ki jo je ZSKD uresniči
la v sodelovanju s Študijskim cen
trom  Nediža iz Špetra, sodi v niz 
prireditev ob letošnji 50-letnici os
voboditve izpod fašistične dikta
ture.

Razstava nim a ozkih kronolo
ških omejitev: razstavljene foto
grafije pričajo o obdobju, ki gre 
od konca prve svetovne vojne do 
prvih  let po drugi. Gre v bistvu 
za nekakšno sintezo večdesetlet- 
nega dogajanja o takratnem  živ
ljenju v Benečiji.

V poštev je prišlo gradivo, ki 
zajem a predvsem  trenutke skup
nega in skupnostnega življenja: 
družinske slike, slike otrok, žensk 
in m oških pri delu, vaške oseb
nosti, različna slavja in prazniki, 
kot so obhajila, procesije, skupi
ne nabornikov in značilne bene
ške pustne  navade.

Del razstave je nam enjen vo
jakom  v m iru in vojni. Poseben 
sektor imajo fotografije iz parti
zanskega obdobja ter fotografije, 
ki govorijo o življenju in delu be
neških em igrantov.

Gradivo so črpali v glavnem iz 
arhiva Študijskega centra Nediža 
in iz osebne zbirke tržaškega fo
toreporterja Maria M agajne.

Razstava zajema tud i več foto
grafij dveh priznanih domačih av
torjev: G iuseppa Zorze-M uhora- 
covega in Francesca Chiabaia-Ku- 
osa, ki sta že pred  d rugo  svetov
no vojno zbrala veliko zanim ive
ga gradiva.

N a o tv o ritv i je sp reg o v o ril 
p re d sed n ik  Š tud ijskega cen tra  
Nediža, prof. Pavel Petričič, ki 
ima velike zasluge pri uresničitvi 
te razstave.

ZSKD-GORICA

N A Š E  SO ŽALJE

V sredo, 31. maja, je v Trstu iz
nenada umrl M iloš Tomovič. Star je 
bil 70 let. Vdovi gospe Sonji, rojeni 
Pahor, in sorodnikom izrekamo glo
boko občuteno sožalje.

* * *

V Trstu je prav tako nenadoma 
umrl učitelj Slavko Rebec. Star je bil 
67 let. Služboval je na Goriškem. Bil 
je med ustanovitelji jamarskega dru
štva Kraški krti ter več let predsed
nik Planinskega društva. Družini iz
rekamo globoko sožalje.

Papež blagoslovil
Prvič se je vključil v  »Tek Miru« tudi Trst

Papež Janez Pavel II. je na splo- 
fni avdienci v sredo, 31. maja, 
b|agoslovil plam enico, ki jo v ok
viru »Teka M iru — Peace Run«, 
štafetnega teka s plamenico, pone- 
®ejo vsaki dve leti po vsem  svetu.

rejel jo je iz rok pobudnika te 
svetovne manifestacije m iru, 63- 
etnega pesnika, glasbenika, šport

nika in filozofa miru Sri Chinmoy, 
ki m ed drugim  vodi meditacije za 
mir pri OZN v N ew  Yorku. S tem 
Tekom Miru želi prispevati k p re
seganju meja, tako političnih kot 
tud i verskih in kulturnih .

Naše kraje je Tek M iru obiskal 
v četrtek, 1. junija. O b 8. uri zju
traj so hrvaški tekači predali pla
menico pri Dragonji Šlovencem, 
ki so jo potem  ponesli prek slo
venskega Primorja do Škofij. Tu 
jo je ob 11. uri pozdravil predsed
nik Pokrajinskega odbora ZSŠDI 
Livio Valenčič. V svojih pozdrav
nih besedah je poudaril, da ima 
šport poleg tekm ovalne vloge tu 
di važno vlogo pri povezovanju in 
zbliževanju ljudi predvsem  na na
rodnostno m ešanem  ozemlju.

Čez mejo je potem  plam enica 
prišla brez težav, saj so ji mejni 
organi obeh strani omogočili pre
hod brez vsakršne formalnosti. Z 
m ajhno zam udo je plam enica ob 
12.30 prispela na trg U nita pred 
tržaško županstvo, kjer so jo spre-
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»Beli priro 
v Ljubljani

V dvorani Slovenske matice v 
Ljubljani je Krožek za družbena 
vprašanja »Virgil Sček« iz Trsta 31. 
maja predstavil zadnje štiri publi
kacije iz niza »belih priročnikov«, 
torej zbirke strokovnih, pravnih, 
zgodovinskih del, ki zadevajo slo
vensko m anjšino v Italiji.

Pred predstavniki tiska in us
tanov ter uglednim i zgodovinarji 
je Ivo Jevnikar predstavil drugi 
zvezek zbirke pravnih in političnih 
dokum entov svetovnih in evrop
skih m ednarodnih  organizacij o 
varstvu m anjšin, ki jo je uredil 
in ji napisal uvod, ter publikacijo 
Marka Tavčarja »Virgil Sček v par
lamentu«. Gre za poklon Krožka 
javnem u delavcu, po katerem  je 
poim enovan, in za prikaz njego
vega dela v italijanskem  parla
m entu v letih 1921-23. Nadja Ma- 
ganja in Aleš Brecelj pa sta p red
stavila svoji monografiji o sam o
stojnih slovenskih političnih sku
pinah v Trstu in o manjšinski pro
blematiki v Trstu v letih 1945-49 
in 1949-52.

Predsednik Krožka Rafko Dol
har je nato vodil razpravo in pred
stavil delovanje društva. Zahvalil 
se je tudi predsedniku  SM prof. 
Joži M ahniču za gostoljubnost.

Otroški glasovi v Kulturnem domu
Ob 25-letnici otroških in m ladinskih pevskih revij Pesem mladih, ki jo 

v Trstu prirejata Zveza cerkvenih pevskih zborov in Naša pomlad, v razli
čnih krajih onstran državne meje pa Zveza pevskih zborov Primorske, je 
bil v tržaškem Kulturnem domu lep koncert. Nastopilo je enajst otroških 
in m ladinskih zborov, ki so b ili izbrani na osm ih območnih revijah širom  
po Primorski. Iz tržaške pokrajine so nastopili otroški pevski zbori Kresni
ce od Sv. Ivana, ki ga vodi sestra Karmen Koren, Zvonček z Repentabra, 
ki ga vodi Tone Bedenčič, Vigred iz Šempolaja, ki ga vodi Eva Čuk, in  zbor 
osnovne šole Fran Venturini iz Boljunca pod vodstvom Silvane Dobrila.

Občinstvo, ki ga je b ilo premalo za tako izbrano prireditev, saj povezu
je slovensko mladino preko državne meje in krepi ljubezen do petja in le
pote, je nagovorila Darja Smotlak.

M ali pevci na odru Kulturnega doma (foto Kroma)

N O V IC E

Slovenski frančiškani, k i upravlja
jo  svetišče na Višarjih, so prejeli p is
mo videmskega nadškofa, v katerem  
jih  obvešča, da morajo svetišče zapu
s titi do konca junija. Zgodilo se je  to
rej tisto , česar so se ljudje v Kanal
sk i dolin i bali. N ekateri namreč me
nijo, da gre za politično potezo, kar 
pa prav gotovo ne koristi miroljubne
mu sožitju  v  tam kajšnjih  krajih, sa j 
gre dejansko za brisanje slovenske pri
sotnosti.

*  *  *

Velik korak naprej za rojstvo  no
vih železniških povezav v  vzhodno Ev
ropo. V Turinu so namreč podpisali 
mednarodno konvencijo, s katero se 
razne države in dežele, med njim i tu
di Furlanija-Julijska Krajina, obvezu
jejo, da bodo izdelale sistem  železni
ških  infrastruktur za p o tn išk i in to 
vorni promet. Nove povezave za že
leznice z  visoko hitrostjo  bodo okre
pile sodelovanje med južnoevropski
m i državami. K  temu organizmu bo
do na predlog deželnega odbornika  
Degana priključili še Slovenijo in 
M adžarsko.

ie ie ie

Posebna komisija ameriškega kon
gresa predlaga, naj se strogo omeji 
imigracija a li priseljevanje v Združe
ne države Amerike. Komisija meni, da 
bi morali število  priseljencev zm anj
ša ti za eno tretjino. Sprejeti bi mora
li poleg tega strožje ukrepe za prise
ljevanje svojcev im igrantov. Dušan Jelinčič (na sredi) s prevajalcem in založnikom (foto Kroma)

:i gentro sti

Na trgu Unita pospravili šotor in knjige
Na tržaškem osrednjem trgu Uni- 

td se je  v  nedeljo zaključila razstava 
knjig, poimenovana Trg Gutemberg. 
V  sklopu te prireditve so predstavili 
tud i številne slovenske avtorje, med 
temi pisatelja Dušana Jelinčiča s knji
go Zvezdnate noči, ki je v  prevodu iz
šla pri založniku Campanottu.

Zanim iva je  bila tud i predstavi
tev publikacije, namenjene predvsem  
šolam in študentom . Gre za zbirko 
zgodovinskih zemljevidov z  naslovom  
»Premična meja«, kjer so navedene vse 
spremembe razmejitve med državami 
na našem območju. Zemljevidi vsebu

jejo imena krajev v  vseh znanih  obli
kah, italijanskih, slovenskih in nem
ških oziroma hrvaških. Pripravil jih  
je  In štitu t za zgodovino odporništva, 
pri tem pa je  sodeloval tud i nedav
no umrli slovenski raziskovalec Pavel 
Stranj.

V  soboto je  vzbudila  precejšnje 
zanimanje predstavitev knjige Janka 
Prunka »Kratka zgodovina Slovenije«, 
ki je bila objavljena le v  italijanskem  
jeziku, v  pripravi pa sta nemški in 
francoski prevod. Gre za kratek oris 
zgodovine Slovenije, izrecno napisan 
za tuje bralce.

BIBLIOTECA sta ta le

TL
Tr

Nova številka 
Mladike

Zadnja številka revije Mladika ob
javlja uvodnik, ki je posvečen pole
m ikam  ob proslavah ob 50-letnici os
voboditve v Sloveniji in ima naslov 
»Čez gore, polja...«. Pisec razmišlja o 
tem, kako je po porazu fašizma in na
cizma v Sloveniji prišlo do kom uni
stične diktature, ne pa do prave svo
bode, kakršne so bili deležni na Za
hodu . Dalje objavlja M ladika izjavo 
Slovenske škofovske konference ob 
50. obletnici konca druge svetovne 
vojne.

V nadaljevanju lahko preberemo 
novelo Andreja Arka z naslovom »Nu- 
m erus clausus«, zatem  pa govor prof. 
Diomire Fabjan Bajc na proslavi 50- 
letnice obnovitve slovenskih šol na 
Tržaškem  in Goriškem . Sledi nekaj * 
dnevniških zapiskov prof. Jožeta Pe
terlina (nekoč najbolj m arkantne ose
bnosti m ed slovenskim i katoliškimi 
kulturniki v zam ejstvu) iz leta 1938,
ko je kot š tuden t na D unaju doživel 
t.i. »Anschluss« (združitev Avstrije s 
Hitlerjevo Nemčijo.

Rubrika Iz arhivov in predalov se 
ponovno ukvarja z vprašanjem  uso
de slovenskih prim orskih fantov, ki 
so jih m ed vojno Britanci s padali 
spustili na slovensko ozemlje, da bi 
vzdrževali stike s četniki oz. s parti
zani. Tokrat je objavljeno pričevanje 
Uroša Šušteriča, ki je bil po  vojni 
zaprt v Sodnih zaporih na Miklošiče
vi v Ljubljani. M ladika posveča veli
ko pozornost postavitvi spom inske
ga obeležja n a  pročelju rojstne hiše 
znane goriške pesnice Ljubke Šorli v £  
Tolm inu 13. m aja letos: v zvezi s tem 
je objavljen govor, ki ga je ob tej pri
ložnosti imel predsednik  SAZU dr. 
France Bernik.

Sledi razm išljanje o tem, ali je ka
toličanu usojena politična desnica (pi
sec o tem  razmišlja ob branju italijan
ske revije Liberal, ki se s tem  proble
m om  ukvarja). Branko M arušič je za 
to številko prispeval spom inski čla
nek ob sm rti zgodovinarja dr. Boga 
Grafenauerja. Objavljenih je več pes
mi hrvaškega pesnika Mata Marčin- 
ka in slovenskega misijonarja Vladi
mirja Kosa, ki deluje na Japonskem-

Bogate so tud i Mladikine stalne 
rubrike: A ntena, ki poroča o dogod
kih m ed Slovenci v matici, zamejstvu 
in zdom stvu, Mogoče bi vas zanim a
lo vedeti, da ..., Pod Črto, Čuk na 
Obelisku (zabavna rubrika). Objavlje
nih je tudi več knjižnih ocen izpod 
peresa M artina Jevnikarja, Branka 
Marušiča in N ade Pertot.

V sklopu M ladike je izšla tudi nje
na m ladinska priloga Rast, ki med 
drugim objavlja intervju Neve Zaghet 
s psihoanalitikom Pavlom Fondo, pri
spevek A ndreja Maverja o 4. Sloven
skem  zam ejskem  jam boreeju, ki ga 
slovenski zamejski skavti pripravljajo 
za čas od 17. do 30. julija v Čezsoči pri 
Bovcu, prispevek o prireditvi sloven
skih višjih srednjih  šol ob 50-letnici 
obnovitve slovenskega šolstva idr.

Ivan Žerjal
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V petek, 2. junija, je zunanji m i
nister Republike Slovenije Zoran Tha- 
er sprejel predstavništvo Ssk, ki so 

8a sestavljali predsednik M arjan Ter- 
Pin, politični tajnik Martin Brecelj ter 
dani osrednjega strankinega vodstva 
v° Jevnikar, Aleš Figelj in  Salvatore 

"enosi.
Delegacija Ssk je ministra, ki ga je 

asistiral načelnik oddelka za sosednje 
države Matjaž Jančar, opozorila na te- 
meljna odprta  vprašanja slovenske 
•nanjšine v Italiji, poleg tega pa m u 

posredovala svoje poglede na po 
mične razm ere v Italiji, na odnose 
med matico in  zam ejstvom  ter na od
nose m ed Italijo in Slovenijo. Med 
drugim je poudarila, da je v interesu 
slovenske m anjšine, da bi bili odnosi 
med državam a čim boljši in čim bolj 
razvejani, kajpak na enakopravni os- 
n°vi. Zato Slovenci v Italiji želijo biti 
2 njimi redno seznanjeni in v njih ak- 
tlvno soudeleženi. Še zlasti pa je nuj- 
n°/ da bi bilo predstavništvo Sloven
ji6''' pravočasno seznanjeno z more- 

■tnuru dogovori m ed državama, ki bi 
neposredno zadevali manjšino, in da 
1 imelo tudi m ožnost povedati svo- 

le mnenje o njih ozirom a pri njih
soodločati.

Srečanje na Nizozemskem
Srečanje zunanjih ministrov na Nizozemskem, kjer je bil vrh Severnoatlantske 

ZVeze, je bilo priložnost tudi za razgovor med italijansko zunanjo ministrico Agnellije- 
v° in šefom slovenske diplomacije Thalerjem. Ministra sta ocenila dosedanja pogaja- 
nfl in sklenila, da bosta v najkrajšem času pripravila dokument, ki naj bi v  nekaj točkah 
Povzel ključna vprašanja o odnosih med Italijo in Slovenijo. Oba ministra sta se stri- 
'jiala, da je potrebno po dosedanjih pogajanjih, ki so razčistila marsikatero odprto vpra- 
anle’ čimprej izoblikovati sporazum in ga v najkrajšem času predložiti parlamento- 

ma- Agnellijeva je ugotavljala, da Italija ocenjuje odnose z Ljubljano zelo pozitivno 
ln meni, da so bili pogovori izredno konstruktivni ter da se bodo stiki v  tem smislu 
nadaljevali. Podobno je ugotavljal tudi Thaler. Med drugim sta ocenila, naj bi v  no- 
Ve>n dokumentu natančneje opredelili vprašanje zahtev optantov oziroma zaščito na- 
r°dnih manjšin, poživitev gospodarskih odnosov ter političnega sodelovanja.

Na srečanju je tekla beseda tud i o 
odnosih m ed matico in zam ejstvom . 
M inister Thaler in voditelji Ssk so so
glašali, da mora slovenska narodnost
na skupnost v Italiji nastopati v teh 
odnosih kot subjekt, in to na vseh po
dročjih, se pravi na gospodarskem , 
kulturnem , pa tudi političnem. To 
m ed drugim  zahteva, da v teh odno
sih ne sme prihajati do pristransko
sti. Kar zadeva gm otno podporo, ki 
jo matica nud i manjšini, so predstav
niki Ssk izrazili m nenje, da bi jo bilo 
najbolje urediti z zakonom  in da bi 
vsekakor ne smela uvajati ali potrje
vati kakih diskriminacij. Dokler se 
razm ere ne uredijo  drugače, da bi za 
Slovence v Italiji morali biti sogovor
nici obe organizaciji civilne družbe, se 
pravi SKGZ in SSO, in to vselej.

*  *  *

Rusija se ne bo poslužila v Varnost
nem svetu Z N  pravice veta, da bi pre
prečila izvedbo sklepa, naj se v Bosno 
pošljejo posebni vojaški oddelki za hi
tro ukrepanje. Ti oddelki naj bi prisko
čili na pomoč modrim čeladam, ki so v 
stiski. Sestavljali naj bi jih  britanski, 
francoski in nizozemski vojaki. Sklep so 
sprejeli 3. junija v Parizu, kjer so zase
dali obrambni ministri Evropske zveze 
in Atlantskega zavezništva.

Mons. dr. Kazimir Humar, ugledni kulturni in javni dela
vec ter publicist, je letošnji nagrajenec Sklada Dušana Černeta.

Sklep je bil soglasno sprejet na redni spomladanski seji 
Sklada z utemeljitvijo, ki bo podana med svečano podelitvijo 
nagrade. Prireditev bo prihodnji teden, v soboto, 10. junija, 
ob 20.30, v komorni dvorani Katoliškega doma v Gorici.

Letošnja slovesnost bo po vrsti dvajseta in bo tako imela 
tudi jubilejni pečat.

Sklad Dušana Černeta je bil ustanovljen leta 1975, v spo
min na tedaj umrlega slovenskega javnega in kulturnega de
lavca, časnikarja na postaji Radio Trst A. Njegova življenjska 
vodila so bila slovenstvo, krščanstvo in demokracija, to so pa 
tudi merila za priznanja, ki se v spomin na Dušana Černeta 
podeljujejo zaslužnim osebnostim in ustanovam v našem za
mejstvu.

Delegacija Ssk pri ministru Thalerju
venske m anjšine v Italiji z vpraša
njem  italijanske m anjšine v Republi
ki Sloveniji. Slovenija je upravičeno 
ponosna na naravnost zgledno zašči
to, ki jo nudi narodnostnim a skupno- 
stima, ki živita na njenem  ozemlju, in 
nihče ji ne m ore osporavati pravice, 
da izraža ustrezna pričakovanja gle
de ravnanja s slovenskim i m anjšina
mi v sosednjih državah. Tu gre za 
uvajanje recipročnosti v negativnem  
smislu, gre v zadnji inštanci za spo
štovanje načela enakopravnosti m ed 
narodi ozirom a m ed narodnostnim i 
manjšinam i. Ni mogoče, da bi bil za 
eno m anjšino privilegij to, kar je za 
drugo pravica, še zlasti ne v istem 
pravnem  redu , kakršnega predstav
ljajo tud i razne oblike evropske inte
gracije. Sicer pa ne gre pozabiti, da 
sodijo pravice m anjšin m ed človeko
ve pravice, zaradi česar njihovo ure
janje ne more biti zgolj notranje vpra
šanje neke države. Predstavniki Ssk 
so vsekakor izrazili pričakovanje, da 
bodo m orebitni dogovori m ed Italijo 
in Slovenijo presegli v pozitivnem  
smislu tu, kar je bilo na tej relaciji v 
bližnji preteklosti že doseženo.

M inister Thaler se je strinjal s to 
zahtevo in zagotovil, da kakor hitro 
bodo znani okviri m orebitnih dogo
vorov, bo prišlo do širokega prever
janja na vseh pristojnih forum ih. Si
cer pa je šef slovenske diplomacije de
jal, da je kljub drugačnem u pisanju 
časopisov v pogajanjih m ed Italijo in 
Slovenijo odprtih  še veliko bistvenih 
vprašanj, tako da je ta h ip  težko reči, 
če in kdaj bo prišlo do kakega dogo
vora. Thaler je nadalje zagotovil, da 
Slovenija polaga veliko važnost u re
jevanju položaja Slovencev v Italiji in 
da je to ena osrednjih tem  na poga
janjih m ed državam a.

Kar zadeva odnose m ed Italijo in 
Slovenijo, so predstavniki Ssk m ed 
drugim  podčrtali, da se stranka ni n i
koli natančneje opredelila do proble
ma nepremičnin istrskih optantov, saj 
ni za to pristojna. Ssk pa se vsekakor 
ne strinja z vzporejanjem  tega vpra
šanja z vprašanjem  zaščite sloven
ske m anjšine v Italiji, kot se večkrat 
opaža zlasti na italijanski strani. Kvač- 
jemu bi vprašanje neprem ičnin lahko 
vzporejali z gm otno škodo, ki jo je pri
zadel fašizem primorskim Slovencem.

Ssk pa meni, da ne bi bilo nič na
robe, če bi vzporejali vprašanje slo-

Anton Brecelj

Spomini na boje ob Soči 1915-1918
Letos poteka 80 let, odkar je Italija napovedala vojno Avstro-Ogrski, kar je pome

l o  usoden dogodek tudi za goriške Slovence, saj je prišlo v  teh krajih do soške fronte, 
na kateri so boji trajali dobri dve leti. Posledice so za Primorsko bile strašne, veliko 
naselij je bilo do tal porušenih, civilno prebivalstvo pa je moralo v begunstvo. Te do- 
$?dke je od blizu spremljal tudi takratni mladi zdravnik dr. A nton Brecelj, rojen v 
'-apužah pri Šturjah 9. junija 1875. V  Gorici je prebival že od leta 1903, najprej kot 
zasebni zdravnik, nato pa je delal kot primarij v  bolnišnici usmiljenih bratov. V  tem 
mestu je ostal ves čas bojev na soški fronti do italijanske zasedbe avgusta 1916.

V Gorico se je vrnil po kobariškem zlomu jeseni 1917. Leta 1920 je bil prisiljen 
'zseliti se v Ljubljano, kjer se je uveljavil kot zdravnik za otroške in notranje bolezni. 
Umrl je v  Ljubljani 22. septembra 1943. Idejno je pripadal Krekovemu krščanskoso- 
c,alnemu krogu in tej usmeritvi ostal zvest do smrti.

Dr. Anton Brecelj je dogodke v  Gorici in okolici med prvo svetovno opisal v  več 
nadaljevanjih v reviji Mladika, letnik 1935, odkoder jih tudi ponatiskujemo. To priče- 
Vanje je objavil pod več različnimi naslovi in s psevdonimom Bogdan Kazak. V  našem 
P°dlistku smo uporabili pravo ime in priimek, besedilo pa objavljamo nespremenjeno 
e z malenkostnimi popravki in z našim naslovom »Spomini na boje ob Soči 1915-1918«.

Ured.

V stiskah današnjih dni se m arsikom u zdi doba pred svetovno vojsko ka- 
r izgubljeni raj. Kako se je živelo takrat v moji ožji dom ovini, je bilo že

večkrat opisano v teh spom inih. Meni se ne toži preveč po tistih časih »egip
tovskih loncev«, saj sem že takrat včasih prav razločno čutil dušljivo ozračje, 
polno trohnobe in razkrajanja. V gnilobnem miru in dozdevni blaginji so troh
neli glavni stebri in razpadale vezi človeške družbe na vseh področjih živ
ljenja; gnali sm o se za svoje resnične in dozdevne pravice, pozabljali in zane
marjali svoje dolžnosti ter tonili v m lakah m ehkužja in udobja. Večkrat sem 
se čutil nezadovoljnega z usodo, da m e je postavila v gnijočo dobo, ko se 
ne dogaja nič odločnega ali stvariteljskega, kar bi zaustavilo in odpravilo raz
padanje. V edno se mi je hotelo pom em bnih dogodkov.

Zgodilo se mi je po pravici tako kakor tistem u Ribničanu, ki bi rad zlezel 
na konja. Poklical je vse svetnike na pom oč in se zagnal, da je štrbunknil čez 
konja na tla. Pred drugim  naskokom  je menil, naj polovica svetnikov odstopi 
od pom aganja. Tudi jaz, željan velikih dogodkov, sem doživel m ed vojsko 
in po njej toliko, da bi dobro polovico lahko pogrešal. A nisem  nejevoljen 
zavoljo njih. Svetovna vojska, velika šiba božja, nas je pošteno šeškala in nas 
še tepe, a hkrati učila marsikaj, kar je vredno vedeti o življenju.

*  *  *

Takoj ob izbruhu vojske so me poklicali v službo, dasi nisem  bil poprej 
vojak. Ko sem bil kot sestradan medicinec drugič na naboru, so me proglasili 
za stalno nesposobnega, bržkone so imeli takrat dovolj boljše izbire, jaz pa 
se tud i nisem  ponujal. Zato me je neprijetno dirnilo, da sem se m oral odrini
ti, tembolj neprijetno, ker ni bil vpoklican moj mlajši tovariš, pom očnik v bol
nici. Bolnica, kjer sem vodil dva oddelka, se je začela takoj zavzem ati za m o
je oproščenje.

Poklican sem bil v Ronke, kjer je bilo poveljstvo velikega oddelka za var
stvo železnice, posamični pododdelki so bili porazm eščeni po železniških po
stajah po vsej Furlaniji. Bilo je pri oddelku spočetka nad sedem sto mož sta-
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Napredovanje Jadrana TKB - 
sad združenih mod

V  sredo, 31. maja, je košarkarjem  
Jadrana TKB uspelo zm agati v  zadnji 
in odločilni tekmi s Servolano Latte 
Carso in tako napredovati v  B-2 ligo. 
Četrtič v  zgodovini si je naša združe
na košarkarska ekipa zagotovila pre
stop, kar je kronanje letošnje nadvse 
uspešne sezone, saj je zabeležila 33 
zm ag in le tri poraze. Uspeh pa ni 
naključen, saj so bili cilji točno za
stavljeni in nihče ni skrival ambicij, 
vendar n i nihče podcenjeval nasprot
nih ekip. Požrtvovalnost in resnost 
sta bili glavni vrlini, tako so se na naj
boljši način spojile »stare« in »mlade« 
sile.

Nezanemarljiv, temveč izredno po
memben je  tud i odnos navijačev in 
ljubiteljev košarke, ki so bili po letih 
»suhih krav«, ponovno številno pri
sotn i na vseh domačih srečanjih; ne
kateri so celo hodili na gostovanja. 
Prav to pa je po mojem m nenju , se
veda poleg športnega rezultata tisto, 
kar je vredno ob tej priliki zabeležiti. 
Ponovno je  bilo možno zaznati toplo

ozračje, zanim anje z ekipo se je  stop
njevalo, v  zraku si čutil, da se med 
nam i dogaja nekaj vidnega in nevsak
danjega. Poleg bliskovite razprodaje 
vstopnic, več kot uro pa pol čakanja 
v  vrsti pred tekmo, glasnega in bu
čnega navijanja, praznovanja za igral
ce ter navijače, zanimanja m edijev... 
m eje  prevzela misel: da je  to tudi pra
va in edina pot, da zamejski Slovenci 
kaj dosežemo, in sicer v  slogi, sodelo
vanju, združevanju najboljših sil. To
krat je  uspelo Jadranu, ju tr i morda, 
upajmo kom u drugemu. A li  se bo po
m embnosti tega zavedlo čim več za
mejskih športnikov, športnih delav
cev, sponzorjev ter Slovencev nasploh ? 
N ujno  je, da se vsi angažiramo, ker 
bomo le tako dosegali rezultate, ki ni
majo le športnega pomena. V  premis
lek vsem, ki se, ali pa se ne, zavedajo 
pomembnosti športnega odmeva, pri
vlačnosti ter tud i zdrave zabave. N a
ši združeni košarkarski ekipi pa iskre
ne čestitke ter vso srečo v  B-2 ligi.

Gorazd Bajc

Pismo iz Celovca 

Mag. Janko Kulmesch

Ljudstvo zeli 
skupno demokratično 
zastopstvo

Koroški Slovenci so lahko prvič 
v povojni zgodovini odločali o 
vodstvu N arodnega sveta koro
ških Slovencev na tajnih in ne
posrednih  volitvah. Izid prvega 
volilnega kroga je presegel vsa 
pričakovanja: volitev se je udele
žilo skoraj 4.500 koroških Sloven
cev. Volili so predsednika in kan
didate za 60-članski zbor narod
nih predstavnikov. Za predsedni
ka je kandidiralo pet kandidatov, 
od katerih nihče ni dobil absolut
ne večine. Zato bo m ed prvim a 
dvem a — selskim  podžupanom  
N antijem  O lipom  in dosedanjim  
podpredsednikom  NSKS dr. Pav
letom  Apovnikom  — padla odlo
čitev v drugem  volilnem krogu 
(od 18. do 28. junija).

Dr. M atevž Grilc, ki po 19 le
tih ni več kandidiral za p redsed
nika NSKS, je označil udeležbo 
v prvem  krogu volitev kot »giba
nje, ki jasno izraža voljo ljudstva, 
da želi skupno dem okratično za
stopstvo«. D osedanji predsednik 
NSKS je pozval Zvezo slovenskih 
organizacij, da se pridruži tem u 
gibanju. Kakor je znano, ZSO od
klanja skupno zastopstvo, izvo
ljeno na tajnih in neposrednih vo
litvah. Predsednik ZSO dr. Sturm 
je tud i po volitvah m nenja, da 
predstavlja »levoliberalna opcija« 
slej ko prej večji del manjšine.

Koroški deželni glavar dr. Zer- 
natto  je slovenski narodni skup
nosti k volitvam iskreno čestital, 
državni sekretar dr. Peter Vencelj 
pa je dejal: »Upam, da bodo izid 
volitev razum eli tudi tisti, ki zna
jo dem okratično razmišljati.«

Zaključni izlet 
zbora »F.B. Sedej«

Za zaključek pevske sezone se 
je števerjanski pevski zbor odpra
vil na izlet v M edvode, s čimer je 
vrnil obisk, ki ga je lani opravila 
v Števerjanu skupina iz župnije 
Preska v občini M edvode. Zbor je 
pod vodstvom  Bogdana Kralja in 
ob sodelovanju domačega organi
sta najprej sodeloval pri maši, ki 
jo je daroval števerjanski župnik 
A nton Lazar. Pri sveti daritvi so 
pevci peli predvsem  Marijine pes
mi. Po maši pa je bil kratek kon
cert, ki je obsegal G radual, Zna
menje, Venci beli4 Lipa, I w ant to 
go to heaven in Že pada mrak v 
dolino.

Srečanje z domačini je bilo ze
lo prisrčno. Domači župnik Zdrav
ko Pahor je v svojem govoru pou
daril pom en srečanja dveh skup
nosti, ki se želita globlje spoznati 
in v prihodnosti še tesneje sode
lovati. Števerjanski zbor je imel 
čast, da so njegovo petje poslu
šali državni sekretar za Slovence 
po svetu dr. Peter Vencelj, pod
predsednik  državnega zbora Mi
ran Mozetič, podjetnik dr. Jože 
Duhovnik in Janez Šušteršič, ki 
smo m u hvaležni za njegova pri
zadevanja pri organizaciji sreča
nja.

H.K.
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Član Združenje penodičnega
VVjljJ/ tiska v Italiji

Zmagovita košarkarska ekipa Jadrana, ki bo prihodnjo sezono odigrala v B-2 ligi

rejših letnikov, ki so v tem  zbiralniku čakali, da jih višje poveljstvo pošlje na 
to ali ono bojišče. Moja zdravniška naloga je bila kaj zoprna: prebiral sem 
in določal, kdo izm ed tistih rezervistov je telesno bolj sposoben za fronto ali 
kdo m anj, ter jih razvrščal v štiri skupine.

Kajpak sem  se te službe otepal z vsem i štirimi. Najprej sem  se upiral, da 
bi službeno prisegel, češ da sem bil po  pom oti vpoklican in da bom  že pri
hodnje dni razrešen zavoljo bolnice. Ker razrešitve ni bilo, me je poveljnik 
dal po štirinajstdnevnem  odlašanju poklicati in m i prebral ukaz višjega po
veljstva, da m e m ora takoj zapreti in kot upornika poslati ne vem  kam, ako 
ne prisežem .

Vdal sem  se pritisku in prisegel. Besedilo tiste prisege je bilo lepo in lah
ko sem  si zapom nil odstavek »da bom  po najboljši vednosti in vesti in z vsem 
srcem varoval zdravje v oskrbo mi izročenih vojakov.« Po prisegi so mi dali 
denar za uniform o z naročilom, da zlezem  vanjo v dveh dneh .

M oštvo vsega oddelka je takoj zavohalo, kakšen veter veje v bolniški so
bi, ki sm o si jo uredili v bližnji tovarni. Vsak dan  se je trlo bolehavcev okoli 
nje, dela sem imel z njimi več ko dovolj, dasi ne težkega. Zdi se mi, da sem 
spoznal vse kurje oči, vse krčne in zlate žile, vse piškave zobe vseh tistih m o
žakov že prve tedne svojega službovanja.

Moje zdravniško poslovanje pa ni našlo ne um evanja ne priznanja. Po
veljnik me je poklical na raport in ukazal, da m oram  znižati število bolnikov 
na odstotek, ki je po službenih predpisih  dovoljen, in to je eden, kvečjemu 
dva odstotka.

»Kar ukažite, da sme oboleti vsak stoti ali petdeseti mož! Jaz se držim 
službene prisege, drugo je vaša zadeva!«

N apetost je rasla. V pisarni poveljstva je bil podčastnik s hu d o  srčno na
pako, ki je hotel od m ene samo zdravil, ker m u je služba ugajala. N isem  ga 
hotel prevzeti v  zdravljenje, svetoval sem  m u ali v bolnico ali k nadpregledni 
komisiji. Odločil se je za nadpregled. Čez nekaj dni se je podčastnik vrnil, 
z njim  je prišla tud i zam e lepa pohvala. Poveljnik mi je prebral odlok višjega 
poveljstva, da je podčastnik popolnom a sposoben za pisarniško službo in da 
podrejeni zdravnik  nim a pravice, pošiljati na nadpreg led  službeno voljnih 
obvezancev. Kršitev tega navodila se bo  kaznovala strogo po službenih pred
pisih.

Nesreča je hotela ali kaj, da je podčastnik še tisti teden naglom a umrl, 
zjutraj, ko se je hotel obleči. Zahteval sem  od poveljnika, naj dogodek sporo
či oblastvu, ki je zavrnilo moj predlog. Poveljnik mi je milo prigovarjal, naj 
odneham  od svoje nesm iselne zahteve, jaz pa sem vztrajal in zagrozil, da se 
pritožim  pri višjem poveljstvu, ker me ovirajo, da ne m orem  vršiti zdravni
ške službe v sm islu službene prisege. N aposled sva se pogodila, da je povelj
nik odposlal pokorno sporočilo: Podčastnik I.I., ki ga je zdravnik našega od
delka odposlal na nadpreg led  zavoljo srčne napake in ki ga je nadpregledna 
komisija vrnila oddelku kot sposobnega za pisarniško službovanje, je danes 
zjutraj, ko je vstajal, nenadom a izdihnil, zadet po m nenju zdravnika našega 
oddelka od srčne kapi.

(Dalje)


